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رئیس انجمن صنفی گاوداران با اشاره به افزایش 100 درصدی 
قیمت علوفه در ســال جاری، از واردات بی رویه گوشت قرمز به 

کشور انتقاد کرد.
سید احمد مقدسی در گفت وگو با مهر با بیان اینکه بازار نهاده هایی 
مانند جو، ذرت و سویا از ثبات خوبی برخوردار است، اظهار داشت: امسال 
قیمت علوفه از جمله یونجه و کلش به دلیل کم آبی 100 درصد افزایش 
پیدا کرده، ضمن اینکه 60 درصد تغذیه گاو از علوفه و 40 درصد آن از 

کنسانتره )جو، کلزا، ذرت و غیره( است.
وی با بیان اینکه قیمت تمام شــده تولید شیرخام در سال 94 برای 
دامداران 1470 تومان است، افزود: قیمت تمام شده تولید گوشت قرمز 
)گوشــت گوســاله( برای دامدار 11 هزار و 300 تومان است و حداکثر 
قیمتی که این محصول از تولید کننده خریداری می شــود، 10 هزار و 

500 تومان است.
مقدســی با اشاره به اینکه نیاز کشــور به واردات گوشت قرمز رقم 
چشــمگیری نیست، اظهار داشــت: ما این پتانسل را داریم که علاوه بر 

تأمین نیاز داخل به صادر کننده گوشت قرمز در جهان تبدیل شویم.
وی تصریح کرد: واردات بی رویه گوشــت قرمز تولید را نابود و کشور 

را در زمینه گوشت قرمز نیز به بیگانگان وابسته می کند.
مقدسی با بیان اینکه واردات بی رویه عوارض جانبی به دنبال خواهد 
داشــت، افزود: ما باید به جای اینکه دلار بدهیم، گوشــت وارد کنیم با 

پرداخت ریال از تولیدکنندگان و تولید داخل حمایت کنیم.

رئیس سازمان چای کشور گفت: از آغاز فصل برداشت تاکنون 
28 هزار تن برگ ســبز چای به ارزش 57 میلیارد تومان بدست 

آمده است.
محمدولــی روزبهان در گفت وگو با فارس، افزود: اگرچه در این مدت 
نسبت به سال 93 محصول کمتری برداشت شده، اما کیفیت محصول به 

دلیل انجام عملیات به زراعی بهتر از سال قبل است.
وی اضافه کرد: 85 درصد از برگ سبز چای برداشت شده درجه یک 

و 15 درصد درجه 2 می باشد.
وی با بیان اینکه میزان برداشــت برگ سبز چای در مقایسه با مدت 
مشابه سال قبل 19درصد کاهش داشته، گفت: برگ سبز برداشت شده 
در ســال جاری نسبت به مدت مشابه به دلیل تغذیه مناسب و عملیات 
به زراعی و هرس هایی که در سال گذشته روی باغ های چای انجام شده، 

دارای کیفیت بسیار خوبی است.
رئیس سازمان چای کشــور تصریح کرد: کاهش کمی برگ سبز دو 
علت داشته، یکی خشکسالی سال قبل بوده که این عامل بر بوته ها تاثیر 
گذاشته و عامل دوم هم هرس کف بر و کمربر بوته ها در سال گذشته بوده 
که بر این اساس بوته هایی که هرس کمربر شده اند، اواخر تابستان محصول 
می دهند و آنهایی که کف بر شده اند، سال آینده محصول خواهند داشت.

وی افزود: افزایش برداشت برگ سبز چای بستگی به بارش باران در 
خرداد و تیرماه دارد، طوری که اگر باران مناسبی ببارد، برداشت برگ سبز 

چای حدود 40 درصد نسبت به سال گذشته افزایش می یابد.
رئیس سازمان چای کشور بیان داشت: بارش باران تاثیر به سزایی روی 

برداشت برگ سبز چای در چین تابستانی و پاییزه دارد.
روزبهان تصریح کرد: سال گذشته حدود 64 هزار تن برگ سبز چای 
از باغات چای کشور برداشت شد و حدود 14 هزار و 600 تن چای خشک 

از آن استحصال شد.
رئیس سازمان چای کشور تصریح کرد: از 25 هزار هکتار باغات چای 
در سال های گذشته 5 هزار هکتار از آن باغات به دلایل مختلف رها شده 
بود که سال گذشته با کمک و اقدامات مناسبی که دولت در راستای احیای 
این باغات انجام داد، حدود 3 هزار هکتار آن به باغات چای کشور برگشت.

هوشمند  ســامانه  مدیر 
سوخت شــرکت ملی پخش 
در  تغییر  نفتی  فرآورده های 
ســهمیه های بنزین تا پایان 
ســال جاری را منتفی اعلام 

کرد.
محسن روحانی در گفت وگو 
با مهر گفت: دولت فعلًا برنامه ای 
برای افزایش قیمت این فرآورده 

نفتی اعلام نکرده است.
وی اضافــه کــرد: تاکنــون 
هیچ گونه مصوبه و یا بخشنامه ای از 
سوی وزارت نفت و دولت به منظور 
تغییر سهمیه ها و قیمت بنزین به 
شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ابلاغ نشــده اســت. مدیر 

سامانه هوشمند سوخت شرکت 
نفتی  فرآورده های  پخــش  ملی 
ایــران با اعــلام اینکه در صورت 
ابــلاغ دولت و یــا وزارت نفت از 
نظر فنی امکان تغییر ســهمیه و 
یا قیمت عرضه بنزین در جایگاه 
در سامانه هوشمند سوخت وجود 
دارد، تصریــح کرد: هــم اکنون 
قابلیت های متعدد فنی و عملیاتی 
برای این سامانه هوشمند طراحی 

و عملیاتی شده است.
سید ناصر سجادی مدیر عامل 
شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتــی ایران هــم در واکنش به 
احتمال تغییــرات جدید بهاری 
در ســهمیه و قیمــت بنزیــن 

نیمه یارانه ای و آزاد عرضه شده به 
می شود  پیش بینی  گفت:  مردم، 
تا پایان ســال جــاری تغییری 
در ســهمیه های بنزین خودروها 

اعمال نشود.

ســتاد سوخت هم با تأکید بر 
اینکه تاکنــون صحبتی مبنی بر 
تغییر در میزان سهمیه بنزین برای 
سال 94 نشده اعلام کرده است: 
هیچ نظر رسمی درباره تغییر در 

میزان سهمیه بنزین انواع خودروها 
اعلام نشــده و برنامه ای هم برای 
این تغییر نداریم. سومین سهمیه 
60 لیتری بنزیــن 700 تومانی 
خودروهای شــخصی در حالی تا 
پایــان ماه جاری بــه کارت های 
سوخت واریز می شود که با ورود 
به سومین ماه فصل بهار، افزایش 
5 درصدی قیمت بنزین تا اطلاع 

ثانوی منتفی شده است.
در همین حــال، بیژن زنگنه 
وزیر نفت درباره احتمال افزایش 
قیمت فرآورده هــای نفتی و گاز 
طبیعی در سال جاری، گفته است: 
هنوز تصمیمی در این زمینه گرفته 

نشده است.

سیدناصر سجادی مدیر عامل 
شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران اسفند ماه سال گذشته 
در پاســخ به این پرسش با بیان 
اینکه تاکنــون مصوبه افزایش 5 
درصــدی قیمت بنزین توســط 
دولت ابلاغ نشــده، گفته بود: به 
نظر می رسد حتی در صورت ابلاغ، 
این افزایش از مردم اخذ نمی شود 
و از سهم دولت کسر خواهد شد.

از این رو فعــلًا قیمت بنزین 
با همان قیمت های تعیین شــده 
پــس از اجــرای فــاز دوم قانون 
بنزین  شامل  یارانه ها  هدفمندی 
700 تا 1100 تومانی برای بنزین 
نیمه یارانه ای و آزاد عرضه می شود.

نزدیک به یک میلیون دستگاه تلفن همراه در فروردین ماه امسال 
به کشور وارد شــده که 91 درصد آن، معادل 126 میلیون دلار، قاچاق 

بوده است.
به گزارش ایســنا، گمرک اعلام کرد: آمار واردات تلفن همراه در نخســتین 
ماه سال جاری حاکی از آن است که ارزش کل واردات این کالا در کشور حدود 
14میلیون دلار بوده و این در حالی است که براساس همین آمار ارزش متوسط هر 
کیلو 510 دلار است. این آمار نشان می دهد که در این مدت میزان واردات تلفن 
همراه، معادل 27 تن بوده و اگر متوســط وزن هر دستگاه تلفن همراه 250گرم 
باشد، نزدیک به 110 هزار دستگاه تلفن همراه در فروردین ماه به صورت قانونی 

وارد کشور شده است.
این در حالی است که در سال گذشته مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
در گزارشــی اعلام کرد که تنها 9 درصد از واردات گوشی تلفن همراه به صورت 
قانونی اســت. بنابراین با در نظر گرفتن این رقم به نظر می رسد در نخستین ماه 
ســال جاری حدود 140 میلیون دلار تلفن همراه وارد کشور شده که 91 درصد 

آن معادل بیش از 126 میلیون دلار قاچاق بوده است.
در نتیجه می توان گفت به طور کلی 274 تن دســتگاه تلفن همراه به کشور 
وارد شــده اســت که با در نظر گرفتن همان متوسط وزنی، بیش از یک میلیون 
دستگاه تلفن همراه از مبادی قانونی و غیر قانونی وارد شده باشد. براساس گزارش 
مجلس در سال قبل، مقایسه میزان واردات تلفن همراه با میزان فروش این کالا 
در بازار نشــان می دهد که 91 درصد تلفن های همراه موجود در بازار کشــور به 

صورت غیرقانونی وارد شده اند.
در این مورد رئیس اتحادیه صنفی دســتگاه های مخابراتی، ارتباطی و لوازم 
جانبی نیز تصریح کرده بود که قاچاقی بودن تلفن های همراه باعث می شود تنها 
10 درصد این تلفن ها گارانتی داشــته باشــند و سهمی که به واردات غیرقانونی 

مربوط می شود بدون ضمانت درست به فروش برسد.
همچنین آمار گمرک از میزان واردات گوشــی موبایل در نخستین ماه سال 
جاری نشان می دهد که نسبت به ماه مشابه در سال قبل واردات موبایل به کشور 
به لحاظ وزنی، 16/5 درصد و به لحاظ ارزشی حدود 11 درصد افزایش یافته است.

در سال گذشته مجموعاً 700 تن گوشی تلفن همراه به ارزش 301 میلیون 
دلار به کشــور وارد شــد و ارزش هر کیلو از این کالا معادل 408 دلار بوده است 
که با در نظر گرفتن متوسط وزنی 250 گرم برای هر دستگاه تلفن همراه به نظر 
می رســد در سال گذشــته مجموعاً دو میلیون و 800 هزار موبایل تنها از طریق 
قانونی به کشور وارد شده باشد که این البته نزدیک به 9 درصد کل واردات این 

کالا را تشکیل می دهد.

رئیس اتحادیه باغداران اعلام کرد: با این که میوه کافی در بازار 
هست، ولی میوه وارد کشور می شود.

مجتبی شادلو، رئیس اتحادیه باغداران در گفت وگو با »نسیم« اظهار 
داشت: هیچ کشوری از نظر تنوع میوه با ایران برابری نمی کند، شاید بتوان 
گفت که تنها آمریکا اســت که از نظر اقلیمی برای تولید میوه شباهتی 
با ایران دارد که آن هم از نظر کیفیت میوه به پای ایران نمی رســد، در 
چنین شرایطی هیچ توجیهی برای واردات و استفاده میوه های کشورهای 

دیگر وجود ندارد.
وی افزود: گاهی ممکن است که در میزان میوه های داخل کمبودی 
وجود داشته باشــد، اما همین کمبود هم در حدی نیست که مجبور به 
واردات باشــیم، بلکه در حقیقت میزان مصرف داخلی تامین می شود، اما 

میوه به صورت سرریز وجود ندارد.
رئیس اتحادیه باغداران با بیان این که واردات میوه نه توجیه قیمتی 
و نــه توجیه کیفی دارد، گفت: یــک زمان عده ای از صادرات محصولات 
ایرانی بســیار توانمند و ســرمایه دار شدند و به دلیل اختلاف قیمتی که 
در داخل با خارج از کشــور به خاطر تفاوت ارز وجود داشته، توانسته اند 
سود بسیاری به دست آورند، امروز همین افراد این سودآوری را در گروه 

واردات میوه می بینند.
وی تاکید کــرد: واردات میوه هرگز نمی تواند تعادلی در بازار داخلی 
ایجاد کند، بلکه ســبب گرانتر شدن تولیدات داخلی هم شده است. الان 
هم در بازار شاهد هستیم که همین پرتقال هایی که قاچاق وارد شده به 
شــدت بی کیفیت است. چه اشکالی دارد که در مقطعی از زمان به جای 

پرتقال از کیوی استفاده کنیم.
رئیس اتحادیه باغداران در پایان خاطرنشــان کرد: بازار میوه در ماه 
رمضان نیز متعادل تر خواهد شــد، اکنون نیز میوه هایی مانند زردآلو در 
برخی مناطق وارد بازار شــده است، اما هنوز به مقدار زیاد و عمومی در 

بازار نیست، از 15 خرداد نیز هلو و آلو وارد بازار خواهد شد.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: 
اعتباری  و  برخی مؤسسات مالی 
ســپرده های مــردم را به خطر 

می اندازند.
ولی الله ســیف در گفت وگویی با 
اشاره به مؤسســات مالی و اعتباری 
غیر مجاز گفت: برخی از این مؤسسات 
در حال کســب مجوز فعالیت تحت 
نظارت بانک مرکزی هستند اما بیشتر 
این مؤسســات بایــد فعالیت خود را 

متوقف کنند.
وی افــزود: »مؤسســات مالی و 
اعتباری دارای ریســک بالا هستند و 
سپرده های مردم را به خطر می اندازند. 
این مؤسســات نرخ های ســود تا 28 
درصد به مردم می دهند در حالی که 

تورم 15/5 درصد است«.
به گزارش تســنیم، سیف که با 
روزنامه انگلیســی فایننشــال تایمز 
گفتگو می کرد، همچنین نســبت به 
هرگونه انتظار برای اثرگذاری ســریع 

لغو تحریم ها بر اقتصاد ایران هشدار داد 
و گفت اثر لغو تحریم ها تا پایان سال 

جاری شمسی احساس نخواهد شد.
احتمال سوخت شدن

 پول مردم
در همین حــال معاون اقتصادی 
بانک مرکزی از احتمال سوخت شدن 
پول مردم در مؤسسات مالی غیر مجاز 

خبر داد.
پیمان قربانی در گفت وگو با فارس 
اظهار داشت: مؤسسات غیرمجاز منابع 
خــود را در بخش های پر ریســک و 
مخاطره آمیز می برند و اساســاً پول 
ســپرده گذاران را به خطر می اندازند، 
بنابراین این مسأله نباید دلیل پرداخت 
سود بیشتر ســپرده توسط بانک ها و 

مؤسسات اعتباری شود.
قربانی تصریح کرد: اصولاً راهکار 
صحیح در قبال این مؤسسات، ایجاد 
آگاهی در عموم نســبت به مخاطرات 
سپرده گذاری در آنها و احتمال سوخت 

شــدن پول آنهــا و در نتیجه هدایت 
مردم به سمت فعالان رسمی بازار پول 
است. در جنبه نظارتی و حاکمیتی نیز 
برخورد قاطع با فعالیت این مؤسسات 
لازم اســت کــه هم حــوزه نظارتی 
بانک مرکزی این عــزم را دارد و هم 
خوشبختانه امروزه وفاق مناسبی در 
تمامی قوا در مبارزه با این مؤسسات 

حاصل شده است.
مرکزی  بانک  اقتصــادی  معاون 
بــا بیان اینکه همــواره بانک مرکزی 
هشدارهای لازم را برای سپرده گذاری 
در مؤسســات غیرمجاز داده اســت، 
تصریح کرد: معاونت نظارتی اعلام کرده 
در مقابل مؤسسات غیر مجاز قاطعانه 

ایستادگی می کند.
قربانی ادامــه داد: تأکید می کنم 
در چنیــن شــرایطی راه حل جذب 
سپرده، دنباله روی بانک ها از مؤسسات 
غیرمجاز نیست، چرا که این مؤسسات 
به دلیل عدم پرداخت سپرده قانونی و 

عدم تبعیت از موازین نظارتی همواره 
یک قدم فراتر از بانکها حرکت می کنند. 
راه حل تضعیف و نهایتاً حذف آنها از 

صحنه اقتصاد کشور است.
وی با اشــاره بــه مصوبات اخیر 
شــورای پول و اعتبار و دادن اختیار 
تعیین نرخ ســود سپرده کمتر از یک 
سال به بانک ها، گفت: قطعاً این اختیار 
بــه دنبال خود مســئولیتی بر دوش 
بانک هــا قرار می دهــد؛ بانک ها باید 
در ایــن زمینه مســئولانه و حرفه ای 

برخورد کنند.
وی بــا تأکید بر اینکه در مصوبه 
شورا، بانک ها با دو قید صریح و ضمنی 
مواجه اند، گفت: اولاً حداکثر نرخ سود 
ســپرده 20 درصد است و هیچ کدام 
از سپرده ها نمی تواند بالاتر از این نرخ 
باشــد و قید ضمنی آن این است که 
بانک ها باید به گونه ای بردار نرخ سود 
سپرده زیر یکسال را تعیین کنند که 
سود حاصل از تســهیلات پرداختی 

پس از کســر هزینه ها، تأمین کننده 
آن باشد.

این مقام مسئول در بانک مرکزی 
افزود: به عنوان مثال چنانچه متوسط 
موزون نرخ سود تسهیلات را در یک 
بانک مفــروض 23 درصــد در نظر 
بگیریم، بــا توجه به اینکه مقداری از 
آن برای هزینه های واسطه گری بانک 
کسر خواهد شــد؛ بنابراین نرخ های 
سود ســپرده کوتاه مدت، سه ماهه، 
شــش ماهه و 9 ماهه باید به گونه ای 
تعیین شــود که سود تسهیلات آن را 

پوشش دهد.
وی ادامه داد: با توجه به چارچوب 
تعیین شده، قاعدتاً بانک هایی که بردار 
نرخ های سود سپرده کوتاه مدت را به 
سقف 20 درصد بسیار نزدیک کرده اند، 
در عمل شــرایط رقابتی را مخدوش 
می کنند و در صورتی که بردار نرخ های 
ســود ســپرده آنها، با نرخ های سود 
تســهیلات متناسب نباشــد و اصول 

حرفــه ای بانکداری در این امر نادیده 
گرفته شــده باشــد، معاونت نظارتی 
بانک مرکزی با اینگونه رفتار برخورد 

خواهد کرد.
قربانی در واکنــش به جمله که 
بنابراین اگر بانک یا مؤسســه ای نرخ 
سود ســپرده کمتر از یک سال را به 
سقف 20 درصد نزدیک کند، یا باید 
زیان کند و یا در عمل تســهیلات را 
با نرخ ســود بالاتر از 21 و 24 درصد 
به متقاضــی پرداخت کنــد،  گفت: 
بانــک مرکزی می خواهد بین بانک ها 
رقابت باشــد و بانکی کــه کارآمدتر 
عمل می کند و هزینه های کمتری را 
متحمل می شود،  بتواند سود بیشتری 
به ســپرده گذار خود بپردازد اما وقتی 
بانکی برخلاف اصول حرفه ای بانکداری 
این فضای رقابتی را به هم می ریزد، در 
نتیجه مجبور خواهد شد برای پاسخ 
به تعهدات، یا زیان ده شود و یانرخ های 

سود تسهیلات را زیر پا بگذارد.

یک اقتصــاددان با انتقاد از 
گفت:  دولت  اقتصادی  عملکرد 
دو سال گذشت اما دولت یازدهم 
نمی داند در اقتصاد چه نقشــی 

دارد.
محمدقلی یوسفی، عضو هیئت 
علمی دانشگاه علامه در گفت وگو با 
نسیم اظهار کرد: در دو سال گذشته 
برخلاف آن چیزی که انتظار داشتیم 
سیاست های اقتصادی دولت یازدهم 
چندان مناسب نبود و معلوم نیست 
چه فکری دارد و چه زمانی می خواهد 

به شعارهایی که داده عمل کند.
وی ادامه داد: در دو ســال اخیر، 
سیاست های بانک مرکزی بی ثبات، 
مشکل ســاز و نامشــخص بــوده و 
قسمت های مالیاتی و وزارت اقتصاد 

هم بی هدف فعالیت کرده اند.
این اقتصاددان با انتقاد از برخی 
مشکلات که در گذشته در ساختار 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی وجود 
داشته اســت به نســیم بیان کرد: 
برخی از عملکردهای این ســازمان 

در گذشــته نامناســب بوده است و 
متاسفانه سازمان مدیریت در گذشته 
گلوگاهی بر ســر راه پروژه ها بود که 
آن ها را طولانی می کرد و برایشــان 

مشکل ساز می شد.
یوســفی افزود: در گذشــته در 
ســازمان مدیریــت بعضــا نظرات 
شــخصی در پروژه ها اعمال می شد 
و مسئولین این سازمان بین پروژه ها 
برای تخصیــص منابع تبعیض قائل 
می شــدند و به نوعی این ســازمان 
توقفگاهی برای تخصیص منابع بود 
که ضربات جدی هم به پیشــرفت 

کشور وارد ساخت.
وی با اشــاره به احیای اســمی 
سازمان مدیریت گفت: دولت گذشته 
به جای اینکه این رویه غلط را اصلاح 
کند سازمان مدیریت را حذف کرد و 
دولت فعلی هم تنها اسم آن را بدون 

کارکرد خاصی بازگرداند.
این عضو هیئت علمی دانشگاه 
علامــه خاطرنشــان کرد: مشــکل 
اینجاســت که هنوز دولت نمی داند 

که چه مسیری را باید طی کند، چه 
استراتژی را باید برای توسعه داشته 
باشد، نقش دولت در اقتصاد چه باید 
باشد، در بازار باید چطور عمل کند و 
نقش سازمان مدیریت در اقتصاد باید 

چگونه باشد.
بنابرایــن ما نمی دانیم که دولت 
واقعا می خواهد چــه کاری را انجام 
بدهد و در واقع دولت یازدهم در بعد 

سیاست گذاری سردرگم است.
یوســفی بــا انتقــاد از بازدهی 
و  مدیریــت  ســازمان  دیرهنــگام 
برنامه ریزی تصریــح کرد: تاخیر در 
تصمیم گیری و سردرگمی ها به کشور 
لطمه می زند و این فرصت سوزی ها 
هزینه های زیادی را به کشور تحمیل 

خواهد کرد.
مسئولان اقتصادی از 

نهادگرایی چیزی نمی دانند
این اقتصاددان در بخش دیگری 
از ســخنانش در خصــوص وجــود 
تفکرات نهادگرایی و اقتصاد بازار آزاد 
در دولت یازدهم و مشــکلات ناشی 

از تفاوت ها در نگارش برنامه ششــم 
توسعه بیان کرد: به عقیده من هیچ 
کدام از این تفکرات درون دولت وجود 
ندارد و اعضای تیم اقتصادی دولت نه 
کسانی هستند که به نهادها اعتقاد 
دارند و نه کسانی هستند که به بازار 

اعتقاد دارند.
یوسفی در پاسخ به این سوال که 
با ادعای نوبخت و طیب نیا در خصوص 
نهادگرا بــودن آن ها موافقید یا خیر 
عنوان کرد: نوبخت و طیب نیا دو خط 
هم راجع به نهادگرایی نخوانده اند و 
نمی دانند یعنی چه؛ اگر به تمام سابقه 
این افراد نگاه کنید، متوجه خواهید 
شــد که آن ها پنج خط هم راجع به 
نهادگرایی ننوشته اند و هیچ اطلاعی 

نسبت به این مسئله ندارند.
وی با اشاره به اینکه اقتصاد بازار 
آزاد جایی معنا دارد که قانون حاکم 
باشــد به انتقاد از نیلــی و حامیان 
اقتصاد بــازار آزاد پرداخت و گفت: 
اینکــه برخی دوســت دارند خود را 
طرفدار اقتصاد بازار آزاد معرفی کنند 

با واقعیت تطابق ندارد.
یوســفی با اشاره به اینکه دولت 
جــای نظریه پردازی نیســت افزود: 
کسی که به هیئت دولت می آید باید 
از بیماری اقتصاد ایران شناخت داشته 
باشد. یکی از اشکالات تیم اقتصادی 
دولت این است که فکر می کنند باید 
مثل یک استاد دانشگاه یا اقتصاددان 

شعار دهند و نظریه پردازی کنند.
وی برنامه ششم توسعه کشور را 
با هر نوع نگارشی، ناکارآمد دانست و 
ادامه داد: در شــرایطی که اطلاعات 
دولت کامل نیست، نمی توان انتظار 
داشــت که برنامه ششــم توســعه 

مشکلات را حل کند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علامه 
نگارش برنامه درست را نیازمند یک 
سیاست کلان و انســجام فکری از 
سوی دولت دانســت و عنوان کرد: 
در حال حاضر دولت از یک انسجام 
فکری خاص تبعیت نمی کند و هدف 
مشــخصی را ندارد، بنابراین چگونه 
انتظار داشت بدون داشتن  می توان 

یک هدف مشــخص برنامه خوبی را 
به رشته تحریر در بیاورد.

یوسفی با انتقاد از مشخص نبودن 
هدف دولت یازدهم در اقتصاد بیان 
کــرد: دولت ادعا می کند که رشــد 
اقتصادی و کنترل تورم هدف آن ها 
در اقتصاد است در حالی که این دو 
شاخصه هدف نیستند، بلکه ابزارند، 
بنابرایــن تا هدف آن هــا در اصلاح 
مشخص  کشور  اقتصادی  ســاختار 
نشود نمی توان انتظار داشت که آن ها 
برنامه ای بنویســند که روند اشتباه 

دولت های قبلی را اصلاح کند.
وی با مقایســه وضعیت سازمان 
مدیریت و بانک مرکزی خاطرنشان 
کرد: در حال حاضــر بانک مرکزی 
هم مانند سازمان مدیریت وضعیت 
اجرایی ضعیفی دارد و در زمینه های 
نظارتی ضعیف عمل کرده و نمی تواند 
یک سیاست مشخصی رادنبال کند به 
طوری که در کمال تعجب به مردم 
می گوید که بیایید موسســات فاقد 

مجوز را به من معرفی کنید!

 رئیس کل گمرک ایران 20 برنامه حمایتی گمرک از تولید و صادرات 
را اعلام کرد و خبر داد ستاد صادرات در گمرک تشکیل می شود.

مسعود کرباسیان در گفت وگو با خبرگزاری فارس، با اشاره به بسته حمایتی 
گمرک از تولید در ســال 94، اظهار داشت: حمایت از تولید در قالب برنامه های 
جدید از نیمه دوم ســال 92 شروع شــده که در آن به دنبال تسهیل  و تسریع 

فرآیند صادرات و واردات و ترانزیت هستیم.
وی ادامــه داد: از دیگــر مباحثی که دنبال می شــد افزایش دقت در اعمال 
کنترل هــای گمرکی و فراهم کردن زمینه مدیریــت یکپارچه مرزی در تجارت 

خارجی است.
معاون وزیر اقتصاد با اشــاره به جزئیات تسهیلات صادراتی در سال جاری از 
طریق گمرک تصریح کرد: سرفصل های مختلفی برای حمایت از این بخش مدنظر 

قرار گرفته که شامل 20 موضوع است.
به گفته این مقام مسئول امکان اخذ ضمانت نامه بانکی از سوی صادرکنندگان 
کالاهای مشمول عوارض صادراتی یکی از برنامه های گمرک در سال جاری است 
و بر این اساس مهلت ضمانت  نامه ها برای واحدهای تولیدی به مدت 6 ماه و برای 

سایر صادرکنندگان 3 ماه از تاریخ صدور ضمانت نامه است.
کرباســیان با بیان اینکه ارائه خدمات بدون تعطیلی به ویژه در مرزها از دیگر 
رویکردهای گمرک است یادآور شد؛ امکان حمل کالاهای صادراتی با کامیون های 
غیر حائز شرایط ترانزیتی، بازنگری گمرکات تخصصی کالاهای صادراتی در جهت 
حذف و کاهش آنها، امکان خروج کالاهای صادراتی از طریق بازارچه های مرزی 

و تشکیل ستاد صادرات در گمرک از جمله تسهیلات مربوط به صادرات است.
معاون وزیر اقتصاد با اشاره به پذیرش نمونه صادرات واحدهای تولیدی تصریح 
کرد: امکان صدور کالاهای دارای پروانه با علامت اســتاندارد نیز فراهم شده و از 
دیگر سیاست های بازنگری در ضوابط انتخاب مسیر توسط کمیته راهوری انتخاب 

مسیر و خروج واحدهای ویژه صادراتی از مسیر قرمز است.
رئیس کل گمرک ایران با تاکید بر اینکه برخی اختیارات برای رســیدگی به 
پرونده های استرداد حقوق ورودی به برخی گمرکات تفویض اختیار شده تصریح 
کرد: تسریع در رسیدگی به درخواست های استرداد حقوق ورودی صادرکنندگان 
نمونه با اخذ تعهد و بدون نیاز به اســتعلام از گمرکات خروجی باعث شــده در 
کوتاه ترین زمان به پرونده های معوقه قبلی رسیدگی و نسبت به پرداخت مطالبات 

صادرکنندگان اقدام شود.
وی با بیان اینکه امکان اظهار فرآورده های مایع نفت گاز توسط صادرکنندگان از 
گمرکات داخلی فراهم شده عنوان کرد: در این زمینه گمرکات غرب تهران، اصفهان، 

یزد، شیراز، قم، منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان و سمنان و مشهد فعال شدند.
همچنین محموله شرکت های پتروشیمی و پالایشگاه های مرجع بدون نیاز به 

ارائه مجوز تسهیلات صادراتی می توانند کالاهای خود را صادر کنند.
کرباســیان ادامه داد: تمامی گمرکات دارای مجوز خروج فرآورده های نفتی 
مظروف آکبند می توانند با اخذ تعهد و دارا بودن پروانه استاندارد کالاهای خود را 
صادر کنند که پس از آن پیگیری نوع کالا از کارگروه فنی استاندارد اخذ خواهد شد.

رئیس کل بانک مرکزی:

سپرده های مردم را برخی مؤسسات مالی به خطر می اندازند

یک اقتصاددان:

دولت بعد از ۲ سال نمی داند در اقتصاد چه بکند

شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی:

تغییر سهمیه بنزین صحت ندارد

یک مسئول اعلام کرد
افزایش 100 درصدی قیمت علوفه

قاچاق 126 میلیون دلاری موبایل
 فقط در یک ماه

رئیس اتحادیه باغداران:
واردات میوه

 بازار را به هم ریخته است

رئیس سازمان چای کشور خبر داد
برداشت 28 هزار تن برگ سبز چای

کرباسیان:
ستاد صادرات در گمرک

 تشکیل می شود

نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشــور گفت: 
بیش از 70 درصد بیکاران افراد تحصیلکرده هستند.

ابوالفضل فتح اللهی در گفت وگو با ایسنا افزود: برای تحول بازار کار و ایجاد 
اشــتغال در کشور باید امنیت سرمایه گذاری در کشور فراهم و جلوی واردات 

بی رویه گرفته شود.
وی اظهار کرد: متاسفانه چندین سال است که سرمایه گذاری قابل توجهی 
در کشــور صورت نمی گیرد و اغلب سرمایه  گذاری های انجام شده نیز توسط 

دولت بوده یا از رانت دولتی استفاده شده است.
وی ادامه داد: این امر موجب شــده تا بیشتر سرمایه گذاران به دلیل آنکه 
حمایتی نمی بینند ســرمایه های خود را به بخش های دلالی و خرید کالاهای 

واسطه ای ببرند.
فتح اللهی متذکر شــد: در بحث حامل های انرژی قرار بود تا دولت بخشی 
از منابــع هدفمندی یارانه را به عنوان یارانه بخش تولید به بنگاه های تولیدی 

بپردازد اما متاسفانه این مسئله نیز از محل صرفه جویی اتفاق نیفتاد.
نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور در عین  حال از 
پنج راهکار کاهش نرخ بیکاری و تحقق برنامه های اشتغالزایی دولت نام برد و 
خاطرنشان کرد: برای آنکه به کاهش نرخ بیکاری و ایجاد اشتغال فراگیر دست 
یابیم دولت باید فراهم کردن شــرایط سرمایه گذاری، ایجاد بازارهای رقابتی، 
اصلاح سیستم بانکی و گمرکی، افزایش صادرات و جلوگیری از واردات بی رویه 

را در دستور کار قرار بدهد.
به گفته وی اگر دولت به بخش صنعت کمک کند علاوه بر فعال شــدن 
کارخانه هــا و جذب نیروهای جویای کار، کاهش نرخ بیکاری ســریع تر اتفاق 

می افتد.
فتح اللهی تصریح کرد: امروز آمارها نشــان می دهد که بیش از 70 درصد 
بیکاران افراد تحصیل کرده اند و شــرکت ها و کارخانه های فعال تعطیل شده و 
دانشگاه و دانشکده راه اندازی شده بدون آنکه به  اشتغال دانشجویان و هجوم 

آنها به بازار کار فکر کنیم.
وی خاطرنشان کرد: هنگامی که بسیاری از کارخانجات فعال نیست، نیروهای 
کار ناچار به گرفتن بیمه بیکاری می شوند. در نتیجه به صندوق تامین اجتماعی 
فشار وارد می شود؛ هم اکنون بیش از 200 هزار نفر تحت پوشش بیمه بیکاری و 
مستمری قرار دارند در حالی که اگر شرایط کار در کشور مهیا و فشارهای وارده 

به دولت برداشته شود دیگر نیازی به برقراری بیمه بیکاری نیست.
نایب رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور در پایان گفت: بازار 
کار زمانی تکان خورده و دچار تحول خواهد شد که تولید کالاهای سرمایه ای 

در پیش گرفته و شرکت های دانش بنیان فعال شود.

یک مسئول:
بیش از 70 درصد بیکاران
 افراد تحصیلکرده هستند

زمین شناسی  سازمان  معاون 
با اشــاره به ذخایر غنی معدنی 
خارجی ها سنگ  گفت:  ایران  در 
ساختمانی ایرانی را پس از فرآوری 

دوباره به خودمان می فروشند.
برنا گفت: بســیاری از کشورهای 
اروپایی، ژاپــن و چین علی رغم غنی 
نبودن در مواد معدنی، از طریق دست 
یافتن به تکنولوژی توانســته اند مواد 
معدنــی ایران را فــرآوری و کالاهای 

صنعتی را به نام خود تولید کنند.
ایــن در حالی اســت کــه ایران 
علی رغم داشــتن منابع عظیم سنگ 
نما به دلیل نداشتن امکانات مناسب 
فرآوری از قافله جا مانده است؛ تا جایی 
که هنگام استخراج از معادن نیز این 
امر موجب شکسته شدن سنگ ها و بالا 

رفتن هزینه تولید می شود.

جعبه های  ترکیــه  در  همچنین 
ســنگ های فرآوری شــده ایران به 
مارک ها و نشــان این کشــور تغییر 
می کند و به ســایر نقاط جهان صادر 
می شود که این مسئله باعث شده سود 
عظیمی از طریق ایران به جیب ترکیه 
برود. به گفته حســین امیریوســفی، 
رئیس کانون سنگ ایران دستگاه های 
کارخانجات عمری  فعلی  ســنگبری 
بیش از 15 ســال دارند اما استاندارد 
مفید آن فقط 10 سال است در حالی 
کــه چنین ابزاری نمی توانــد دربازار 
جهانی سنگ تزیینی محصولی رقابتی 

تولید کند.
بر اســاس گزارش ایســنا، تنوع 
سنگ های ساختمان بسیار زیاد است 
اما ســنگ های تراورتــن، مرمریت و 
گرانیت بیشترین تقاضا را دارند که از 

متری 25 هزار تا دوونیم میلیون تومان 
به فروش می رسند.

در حال حاضر ســنگ تراورتن به 
عنوان گرانترین و البته ارزانترین سنگ 
نما در بازار مصالح ساختمانی عرضه 

می شود و در ابعاد و رنگ های مختلف 
به عنوان ســنگ نمای ساختمان به 

فروش می رسد.
این نوع ســنگ کــه متقاضیان 
زیادی دارد در شش رده کیفی سوپر، 

ممتاز، درجه یــک، درجه دو، درجه 
سه و درجه چهار از متری 25 هزار تا 
دوونیم میلیون تومان فروخته می شود.
همچنین از سنگ مرمریت برای 
انجــام کارهای دکوراســیون داخلی 
ساختمان استفاده می شود که در حال 
حاضر نیز در اکثر ساختمان های نوساز 
وجود دارد و در بازار نیز در شش رده 
کیفی از متری 30 هزار تا 250 هزار 

تومان عرضه می شود.
عــلاوه بر این ســنگ گرانیت به 
عنوان سومین سنگ پرمتقاضی نما و 
دکوراسیون داخلی ساختمان در بازار 
شناخته شده است که در حال حاضر 
در حدود قیمت 30 هزار تا 180هزار 

تومان به فروش می رسد.
در ایــن میان باید گفت که ایران 
بعد از کشورهای هند و برزیل، سومین 

تولیدکننده سنگ های تزئینی قلمداد 
می شــود و میــزان ذخایــر ســنگ 
ســاختمانی )نمــا( در کشــور چهار 
میلیارد تن اســت که سالانه بیش از 
13/5 میلیون تن سنگ نما به تولید 

می رسد.
ســنگ های تزیینــی در تمــام 
اســتان های ایران از جمله آذربایجان 
غربی و شــرقی، اصفهان، خراســان 
جنوبــی و رضوی، فــارس، مرکزی، 
همدان، سیســتان و بلوچســتان و 
زنجان یافت می شود اما به گفته معاون 
ســازمان زمین شناســی و اکتشافات 
از سالیان گذشته  معدنی، خارجی ها 
تاکنــون مواد معدنــی مختلف را به 
صورت خــام از ایران می خرند و پس 
از انجام فرآوری های لازم، به خودمان 

می فروشند.

معاون سازمان زمین شناسی:

خارجی ها سنگ ساختمانی ایرانی را پس از فرآوری دوباره به خودمان می فروشند

عضو اتــاق بازرگانی ایران با 
انتقاد از نفوذ و حضور افراد دارای 
پست دولتی در این اتاق تصریح 
کرد: برخــی از این افراد برادر یا 
داماد مسئولان عالی رتبه دولتی 

هستند که این پسندیده نیست.
محمدرضا حریری در گفت وگو با 
تسنیم خاطرنشان کرد: مسئولان نباید 
سعی کنند، برادرانشان یا وابستگانشان 
را به نهادهای اجتماعی تحمیل کنند.
حریری با انتقاد از اظهارات برادر 
معاون اول رئیس جمهور که حضورش 
در اتــاق را به عنــوان فرصتی برای 
رســاندن صدای بخش خصوصی به 
دولت دانسته بود، تصریح کرد: اینکه 
مســئولین به طور مخفیانه در جمع 
مردم حاضر شــوند تا صــدای آنها را 
بشــنوند مربوط به دوران شاه عباس 
صفوی است و اکنون این رابطه ها در 

دنیا قطع شده است.

عضو اتاق ایران با بیان این مطلب 
که »اتاق احتیاجی به ورود بســتگان 
درجه یک مســئولین برای شــنیده 
شــدن حرف بخش خصوصی ندارد« 
گفت: این قدر وسیله و ارتباط قانونی 
در جایــی مانند اتاق بــرای ارتباط با 
مسئولین وجود دارد و فضا در مملکت 
ما این قدر برای شــنیدن حرف های 
درست مستعد مهیاست که احتیاجی 
نیست که کسی با این مزیت که بتواند 
به مسئول درجه یک دسترسی داشته 
باشد، به پارلمان بخش خصوصی راه 

پیدا کند.
حریری تصریح کرد: این که کسی 
نسبت داشتن با مسئولین را امتیازی 
بــرای ورود بــه یک نهــاد عمومی و 
یا فعالیت اجتماعی بداند از اســاس 

غلط است.
عضو اتاق بازرگانی ایران به دیدار 
چند ســال قبل هیئت رئیســه اتاق 

هفتــم با مقام معظم رهبری اشــاره 
کردو به نســیم گفــت: در ملاقاتی 
که هیئت رئیســه اتاق هفتم با مقام 
معظم رهبری داشتند ایشان خودشان 
خواستند، گزارش های اتاق مستقیماً 
برایشــان فرستاده شــود، پس راهی 
مســدود نیست که ما با ابزاری به نام 
برادر فلان مقام، این راه را باز کنیم و 
صدای بخش خصوصی مطابق قانون 

به گوش مسئولین می رسد.
حریری با اشاره به ارتباط هیئت 
رئیسه جدید اتاق تهران با دولت بیان 
کــرد: خود آقای مهــدی جهانگیری 
اخیراً در مصاحبه ای اعتراف کرده اند 
که خوانساری از نزدیکان دولت بوده 

که این حرف بسیار قابل تأمل است.
وی در تشــریح رابطه سالم میان 
دولت و اتاق بازرگانی گفت: من معتقد 
به تقابل اتاق با دولت نیستم، زیرا اتاق 
بخشــی از نظام و دولت هم بخشی از 

آنهاست و در روابط میان آن ها قانونی 
تعریف شــده اســت، اما این که اتاق 
بخشی از دولت شود و یا محلی برای 
لابی با دولت از طریق غیر قانونی شود 

را قبول ندارم.
عضو اتاق بازرگانی ایران با بیان این 
مطلب که »اتاق باید اتاقی مطالبه گر 
از همه دســتگاه ها باشد« عنوان کرد: 
اتاق بازرگانی به عنوان نماینده بخش 
خصوصــی می تواند در کمال تعامل و 
با آرامــش از حقوق بخش خصوصی 
را از همه دستگاهها مطالبه کند، ولی 

نمی تواند جزئی از دولت باشد.
افزود: مطابق قانون 20  حریری 
نفــر از نماینــدگان دولــت در اتاق 
هســتند و همان 20 نفر برای نفوذ 
دولت کافی است؛ بنابراین بهتر است 
بخش خصوصی از میان افرادی باشد 
که شائبه وابستگی به دولت نداشته 

باشند.

4 تا 5 نفر از نمایندگان
 بخش خصوصی در اتاق 

پست دولتی دارند
وی با انتقاد از برخی از نمایندگان 
بخش خصوصی در اتاق هشــتم که 
پست دولتی دارند گفت: 4 تا 5 نفر از 
اعضای دوره هشتم اتاق مشاغل دولتی 
دارنــد و بعضی از آنها برادر و یا داماد 
مسئولین عالی رتبه دولتی هستند که 
این مسائل خیلی پسندیده نیست.عضو 
اتاق بازرگانی ایران تأکید کرد: این ها 
اگر براســاس استعدادها و لیاقت های 
شــخصی در بخش خصوصی رشــد 
کرده اند قابل احترام هستند ولی اگر 
براساس وابستگی فامیلی به اتاق آمدند 

حتماً کار نکوهیده ای انجام داده اند.
دخالت عوامل دولت و 

ریاست جمهوری در انتخابات اتاق!
عضو اتاق بازرگانی ایران در بخش 
دیگری از این گفتگو به شــبهات در 

انتخابات اتاق تهران اشاره کرد و گفت: 
دولت یازدهم بالاترین شکل دخالت را 
در انتخابات دوره هشتم اتاق بازرگانی 
انجام داد، بــدون اینکه کوچک ترین 
ردپایــی از خود به جا بگذارد.حریری 
خاطرنشــان کرد: منظورم از دولت به 
معنای مجموعه ای از افراد درون نهاد 
ریاســت جمهوری است نه به معنای 
همــه دولت، زیرا قطعــاً آقای رئیس 
جمهور خیلی از این ماجرا خبر ندارد، 
ولی نزدیکان ایشان به شکل ظریفی 
انتخابات را مهندســی کردند.حریری 
با تأکید بــر قانون مداری در اعتراض 
به تخلفــات انتخابات گفت: به عنوان 
کسانی که در چارچوب نظام قانون مند 
و معتقد حرکت می کنیم، شکایتمان را 
به دیوان عدالت اداری به عنوان مرجع 
قانونی بردیم و بعد از آن شکایتمان را 
به بالاترین مقام های نظام به شــکل 

مکتوب نوشتیم و تقدیم کردیم.

انتقاد از نفوذ دولتی ها در اتاق بازرگانی ایران


